

Council Member Inquiry Form
Demande de renseignement d'un membre du Conseil

Subject: Panda Game

Objet : Match Panda

Submitted at: City Council

Présenté au: Conseil municipal

From/Exp.:

Date: October 27, 2021

File/Dossier :

Councillor/Conseiller
M. Fleury :

Date: le 27 octobre 2021

OCC 21-14

To/Destinataire:

**General Manager, Emergency and Protective Services / Directeur général,
Services de protection et d'urgence**

Inquiry:

The events that followed the 2021 Panda Game highlighted many safety and wellbeing concerns for residents. Thousands of people were able to gather and caused mass property damage, posed serious threats to public health and safety, and were a serious nuisance on the community. Considering what the City of Kingston has done to bring consequences to those who engage in "nuisance parties", I would like to know what similar tools the City of Ottawa may have.

Looking forward to future days and events that have been known to bring about these kinds of destructive behaviours, I want to ask that the City clarify the following:

- What consequences can be given to deter individuals from further engaging in large, unsanctioned street parties?
- Were individual fines given out to those who engaged in activities that broke public health regulations concerning COVID-19 regulations?
- What can be done proactively to prevent destructive, unsafe, unsanctioned hooligan parties in Sandy Hill?
- What and how many fines were issued by bylaw in response to the incident that followed the Panda Game?
- What tools does the City have to ensure all risks areas of the Panda Game are prevented and properly responded to? (including tools within the City's Special Events department)

Demande de renseignement:

Les événements qui ont suivi le match Panda de 2021 ont mis en lumière de nombreuses préoccupations liées à la sécurité et au bien-être des résidents. Des milliers de personnes se sont rassemblées et ont causé de nombreux dommages matériels, ont posé de graves menaces à la santé et à la sécurité publiques et ont causé une nuisance sérieuse à la communauté. Compte tenu de ce que la Ville de Kingston a fait pour infliger des conséquences aux personnes qui prennent part à des fêtes où il y a nuisance publique, j'aimerais connaître les outils semblables dont dispose la Ville d'Ottawa.

En vue des futurs jours et événements qui sont reconnus pour attirer ce genre de comportements destructeurs, je demande à la Ville de clarifier ce qui suit :

- Quelles conséquences peuvent être mises en place pour dissuader les personnes de participer à de grandes fêtes de rue non autorisées?
- Des amendes individuelles ont-elles été imposées aux personnes qui ont participé à des activités qui enfreignaient les règlements en place liés à la COVID-19?
- Que peut-on faire de façon proactive pour prévenir les fêtes destructrices, dangereuses et non sanctionnées ainsi que le vandalisme dans le secteur Côte-de-Sable?
- Quelles amendes ont été imposées en vertu des règlements en réponse à l'incident qui a suivi le match Panda? Combien d'amendes ont été imposées?
- De quels outils la Ville dispose-t-elle pour veiller à ce que tous les secteurs à risque du match Panda soient évités et pour assurer une intervention appropriée? (y compris les outils de la Ville concernant les événements spéciaux)

Response (Date: October 10 2023)

Event Central in Emergency and Protective Services is the first point of contact for event organizers planning to host an outdoor event in Ottawa. Event Central's responsibilities include facilitating permit approvals and coordinating integrated planning efforts to ensure the success of events, and to ensure public safety, consumer protection and nuisance control. Providing guidance to organizers, processing special event applications, and issuing special event permits are all services provided by Event

Central.

Event Central links the business community, residents, event organizers, City services and stakeholders, and coordinates resources and event scheduling to avoid conflict among major events. Event Central is also the coordinating body of the Special Events Advisory Team. The Special Events Advisory Team is a multi-disciplinary body comprised of City Departments and other agencies that convenes to discuss all facets of an outdoor special event. The Special Events Advisory Team assists event planners in identifying event-specific requirements which minimize impacts to the surrounding community and enable safe execution.

The Special Events Advisory Team oversees logistical requirements for large outdoor events and provides coordination with internal and external groups having an interest in special events. The Special Events Advisory Team works with organizers to identify logistical and safety requirements and provides applicable permissions that fall within their purview. The model has proven to be an effective and efficient mechanism for coordinating the vast number of City and non-City (i.e., NCC, Alcohol and Gaming, BIA's,) constituencies required to participate in the approval and execution of events.

What consequences can be given to deter individuals from further engaging in large, unsanctioned street parties?

Parties and large events are subject to the [Noise By-law \(2017-255, as amended\)](#). Sound that is unusual or excessive, or that is unwanted by or disturbing, would be enforced by By-law and Regulatory Services. The fines for contraventions of the Noise By-law are \$490 including all surcharges.

The Ottawa Police Service can enforce the Criminal Code of Canada, the Liquor Licence Act, Trespass to Property Act, and the Highway Traffic Act. There are numerous offenses under this legislation.

Were individual fines given out to those who engaged in activities that broke public health regulations concerning COVID-19 regulations?

By-law and Regulatory Services was committed to helping reduce the spread of COVID-19 to ensure the health and safety of our community by upholding Provincial Orders. The Panda Game was permitted by the City and all sanctioned activities aligned with the Provincial Regulations of the time. By-law and Regulatory Services did not issue any contraventions of the public health regulations for COVID-19 related to the Panda Game sanctioned events.

The unsanctioned and unpermitted street parties following the Panda Game in 2021 jeopardized the public health and safety, and protection of property. By-law and Regulatory Services did not issue any contraventions of the public health regulations for COVID-19 related to the unsanctioned street parties.

What can be done proactively to prevent destructive, unsafe, unsanctioned hooligan parties in Sandy Hill?

The Panda Game weekend has become a known period where the post-secondary student population participates in unsanctioned street parties, triggering disruptive behavior within the Sandy Hill community. Evidence from other university cities in Ontario demonstrates that unsanctioned street partying is a provincial trend and occurs in university towns year over year and is not in connection to sanctioned university events, such as a football game. For this reason, it is believed that cancelling the Panda Game will likely not result in a change of student behavior. In fact, several institutions are considering the introduction of permitted events for their student populations, that facilitates celebrations in a controlled environment and reduces community impact. This model has been applied in Ottawa first with the introduction of a pre-game tailgate event alongside the Panda Game event, and the introduction of the post-Panda Game party in 2023.

In 2021, the criminal activities and disruption within the Sandy Hill community occurred several hours after the permitted events concluded.

University of Ottawa, Carleton University, Ottawa Sports and Entertainment Group, the City of Ottawa and Ottawa Police Service work together with the community to implement mitigations to address the disruptive and criminal behaviours in the community.

By maintaining a scheduled event under the authority of the Special Events on Public and Private Property By-law, there is a means to bring stakeholders together to conduct integrated planning, apply risk reduction measures, and impose conditions on organizers including but not limited to conditions related to public health and safety, and the protection of persons and property.

The Special Events Advisory Team permitting process and event planning model provides a method of requesting payment for the applicable fees for municipal services or the Ottawa Police Service relating to the special event. In consultation with the Special Events Advisory Team, Event Central maintains the ability to refuse a special event permit request at any time, should the event not be able to meet the requirements

identified.

For the 2022 and 2023 Panda Game, Event Central worked with members of the Special Events Advisory Team, the event organizers and both post-secondary institutions to implement several new mitigation measures:

- An integrated communications plan, including a behavior-targeted campaign with the student population, strong enforcement messaging by the Ottawa Police Service and By-Law and Regulatory Services, and door knocking campaigns for students and residents
- The Ottawa Police Service activated an inter-agency command centre to coordinate enforcement activities throughout the weekend
- Diversion strategy, which mobilized event staff and volunteers to engage with the student population congregating in the streets, and re-direct them to other sanctioned activities
- Increased Party Safer training for event staff and volunteers, and enhanced communications for the student populations
- Inter-agency Table-Top Exercise
- Community information sessions (Town and Gown)
- BIA notifications
- Panda Game ticket holder Code of Conduct
- Pre-Panda Game tailgate and Post-Panda Game party

In addition, the Special Events Advisory Team employed working group meetings which focused on the coordination and execution of the mitigation measures outlined above. This model more closely resembles the planning framework in place for the city's largest events like the national Canada Day celebration.

What and how many fines were issued by bylaw in response to the incident that followed the Panda Game?

In 2021, for events relating to the Panda Game, By-law and Regulatory Services issued five charges in the Sandy Hill neighbourhood for contraventions of the Noise By-law. By-law and Regulatory Services worked with the Ottawa Police Service on their investigations related to the Panda Game.

In 2022, By-law and Regulatory Services issued 20 charges for dumping on the road, Noise By-law violations and vaping/smoking in a prohibited location. In addition, 109 parking violations were issued and nine vehicles were towed.

In 2023, By-law and Regulatory Services issued 170 parking tickets, three provincial offence notices under the City of Ottawa Noise By-law (2017-255) and towed 14 vehicles.

In 2021 the Ottawa Police Service charged eight individuals for a total of 16 charges. The 16 charges included two charges of mischief over \$5000, two charges of unlawful assembly, six charges of take part in a riot and six changes for mischief render inoperative. In addition, Ottawa Police Service laid three charges under the Highway Traffic Act and one charge under the Trespass to Property Act.

The Ottawa Police Service released information related to police activity following the 2022 Panda Game on their [website](#). Police indicate that seven people were arrested for offences, including public intoxication and mischief. There were 102 provincial offence notices issued for open alcohol and two tickets for loud mufflers.

The Ottawa Police Service released information related to police activity following the 2023 Panda Game on their [website](#). There were no significant incidents to report and in total, two people were arrested for public intoxication.

What tools does the City have to ensure all risk areas of the Panda Game are prevented and properly responded to (including tools within the City's Special Events unit)?

Large outdoor special events are governed by the [Special Events on Public and Private Property By-law \(2013-232\)](#). The event applicant must provide an emergency plan, site plan(s), transportation plans, and other commitments to public safety initiatives such as Party Safer training to the Special Events Advisory Team.

These plans are reviewed by Event Central, SEAT and relevant stakeholders including the Alcohol and Gaming Commission of Ontario. The City of Ottawa will only issue a special event permit when the applicant has met the requirements of SEAT. For the Panda Game weekend, the City only issued permits for the organized events located at the TD Place arena and the Sandy Hill arena. The illegal street gatherings are not condoned by any institution involved in the organization of the Panda Game itself, who continue to work with City of Ottawa partners to leverage the various tools available to them, which is in alignment with the shared goal of risk reduction.

The SEAT requirements informed the following joint mitigation measures which were in place for the 2022 and 2023 Panda Game:

- Information exchange and development of best practices with other Universities

and Municipalities dealing with unsanctioned “homecoming” activities

- Emergency plan and procedures in place to address a number of possible hazards at the event sites
- Development and approval of a RACI accountability matrix and weekly coordination meetings held in lead up to events
- Holistic and enhanced risk reduction strategy focusing on prevention and post-game diversion, communications, deterrence, and enforcement
- Ottawa Police established a situational awareness network through the Integrated Event Command Table structure
- City established the Communications Working Group with representatives from the partnership, the City, and Ottawa Police, which coordinated the integrated communications plan
- Organized pre-game tailgate event at the Sandy Hill Arena parking lot in 2022 and on the University of Ottawa campus in 2023, which is a risk reduction strategy aimed to relocate unsanctioned street parties in the Sandy Hill community
- Organized a post-game event on the University of Ottawa campus in 2023, which is a risk reduction strategy aimed to relocate unsanctioned street parties in the Sandy Hill community
- Communications plan, door knocking and targeted messaging regarding student conduct and behaviour, legal repercussions, and Party Safer messaging
- Table-top exercises with emergency services and security representatives from OSEG, University of Ottawa, and Carleton University
- Ottawa Police Service Command Centre activated with multi-agency representation
- Event Command Centre activated with multi-agency representation
- Third-party security and first aid at all event sites
- Increased fines for by-law infractions in place citywide
- Significant deployment of police resources, including specialty and tactical teams, to the game and Old Ottawa South and Sandy Hill communities
- Deployment of Paramedic resources to the game and the Sandy Hill community
- Deployment of Fire resources to the Sandy Hill community
- Deployment of additional By-law and Regulatory Services Officers
- Coordination with Bank Street Bridge Rehabilitation project team in 2022 to ensure safety of pedestrians and security of construction materials during ingress and egress
- No charge transit service for Panda Game ticket holders and a dedicated free

- shuttle service for uOttawa students from the tailgate event to the game
- Parking restrictions in effect around TD Place and in Sandy Hill to reduce community impacts and facilitate emergency vehicle access
- Alcohol management plan at both events in place. TD Place has zero-tolerance policy and reduced alcohol sales
- Modifications to the 311 automated system to streamline the in-take of requests for service from residents
- Risk assessment completed by the Office of Emergency Management resulting in a Monitoring Operations and an enhanced state of readiness city-wide

In addition to the customized list of requirements and mitigation measures put in place for the Panda Game, Event Central strives to enhance the industry's understanding of event safety and planning principles by providing them with appropriate tools. There is an Event Guide available to events of all sizes which includes a section on Crowd Management, and outlines best practices for identifying risk and managing crowds safely. In addition, organizers have access to an emergency plan development tool and can access the subject matter expertise of the Special Events Advisory Team when developing their plans.

Réponse (Date : le 10 octobre 2023)

Le Bureau central des activités des Services de protection et d'urgence est le premier point de contact pour les organisateurs qui veulent organiser un événement extérieur à Ottawa. Ses responsabilités consistent notamment à faciliter l'obtention d'un permis et à coordonner les efforts de planification intégrée pour assurer le succès des événements, et à garantir la sécurité du public, la protection des consommateurs et le contrôle des nuisances. Encadrer les organisateurs, traiter les demandes d'activités spéciales et délivrer des permis d'événement spécial, voilà autant de services offerts par le Bureau central des activités.

Le Bureau met le milieu des affaires, les résidents, les organisateurs d'événements, les services municipaux et les parties prenantes en contact les uns avec les autres, et coordonne les ressources et les calendriers afin d'éviter tout conflit entre les différents grands événements. C'est aussi l'organe de coordination de l'Équipe consultative des événements spéciaux, une entité pluridisciplinaire composée de directions générales de la Ville et d'autres organismes qui se réunit pour discuter de tous les aspects des événements spéciaux extérieurs qui sont proposés. L'Équipe aide les organisateurs à déterminer les exigences qui s'appliquent à leur événement, ce qui permet de réduire au minimum les répercussions sur le secteur environnant et d'assurer une exécution

sécuritaire.

L'Équipe consultative des événements spéciaux voit aux besoins logistiques des événements extérieurs de grande envergure et fait le pont avec les groupes internes et externes intéressés. Elle travaille avec les organisateurs pour déterminer les besoins en matière de logistique et de sécurité et fournit les autorisations applicables qui sont de son ressort. Ce modèle s'est révélé un mécanisme efficace dans la coordination des nombreux acteurs municipaux et autres (CCN, Commission des alcools et des jeux, ZAC) qui doivent intervenir dans l'approbation et l'exécution des événements.

Quelles conséquences peuvent être mises en place pour dissuader les personnes de participer à de grandes fêtes de rue non autorisées?

Les fêtes et les événements d'envergure sont assujettis au [Règlement sur le bruit \(n° 2017-255, dans sa version actuelle\)](#). Ce sont les Services des règlements municipaux qui répondent aux plaintes pour bruit inhabituel, excessif, non souhaitable ou dérangent. Les amendes prévues par ce règlement sont de 490 \$ (frais supplémentaires compris).

Quant au Service de police d'Ottawa, il peut faire appliquer le *Code criminel* du Canada, la *Loi sur les permis d'alcool*, la *Loi sur l'entrée sans autorisation* et le *Code de la route*. Les infractions aux termes de ces lois sont nombreuses.

Des amendes individuelles ont-elles été imposées aux personnes qui ont participé à des activités qui enfreignaient les règlements en place liés à la COVID-19?

Les Services des règlements municipaux étaient résolus à freiner la propagation de la COVID-19 pour assurer la santé et la sécurité de la population en appliquant les décrets provinciaux. Le match Panda avait été approuvé par la Ville, et toutes les activités autorisées respectaient la réglementation provinciale du moment. Les Services des règlements municipaux n'ont remis aucun avis d'infraction aux règles de santé publique liées à la COVID-19 lors de ces activités.

Quant aux fêtes de rue non autorisées après le match Panda en 2021, elles posaient une menace à la santé et à la sécurité du public, ainsi qu'aux biens, mais les Services des règlements municipaux n'ont distribué aucun avis d'infraction aux règles de santé publique liées à la COVID-19 pour ces fêtes de rue.

Que peut-on faire de façon proactive pour prévenir les fêtes destructrices, dangereuses et non sanctionnées ainsi que le vandalisme dans le secteur de la Côte-de-Sable?

La fin de semaine du match Panda est connue comme une période où la population étudiante universitaire participe à des fêtes de rue non autorisées, ce qui donne lieu à des comportements perturbateurs dans le secteur de la Côte-de-Sable. Selon des données probantes recueillies dans d'autres villes universitaires ontariennes, les fêtes de rue non autorisées représentent une tendance provinciale : elles ont lieu dans des villes universitaires chaque année et sont sans lien avec les activités universitaires autorisées, comme les matchs de football. Voilà pourquoi on pense que l'annulation du match Panda ne se traduira probablement pas par un changement de comportement au sein de la population étudiante. En fait, plusieurs établissements envisagent d'organiser des activités permis pour leur population étudiante, pour qu'elle puisse fêter dans un environnement contrôlé où les conséquences sur le secteur seront réduites. Ce modèle a été appliqué à Ottawa ces dernières années avec l'organisation d'une fête d'avant-match en marge du match Panda et l'organisation d'une fête d'après-match en 2023 .

En 2021, les activités criminelles et les perturbations dans la Côte-de-Sable sont survenues plusieurs heures après la fin des activités autorisées.

L'Université d'Ottawa, l'Université Carleton, l'Ottawa Sports and Entertainment Group, la Ville d'Ottawa et le Service de police d'Ottawa collaborent avec la communauté pour mettre en œuvre des mesures d'atténuation afin de lutter contre les comportements perturbateurs et criminels dans la communauté.

En assujettissant les événements planifiés au *Règlement municipal sur les événements spéciaux se tenant sur une propriété publique ou privée*, il est possible de rassembler les intervenants pour procéder à une planification intégrée, d'appliquer des mesures de réduction des risques et d'imposer des conditions aux organisateurs, entre autres sur la santé et la sécurité publiques et la protection des personnes et des biens.

Le processus d'octroi de permis et le modèle de planification de l'Équipe consultative des événements spéciaux prévoient une façon d'exiger le paiement des frais applicables pour les services municipaux ou ceux du Service de police d'Ottawa en lien avec l'événement spécial. Le Bureau central des activités a le droit de refuser, en consultation avec l'Équipe, une demande de permis d'événement spécial à tout moment si les organisateurs ne sont pas en mesure de répondre aux exigences établies.

Pour les match Panda de 2022 et 2023, le Bureau central des activités a collaboré avec

les membres de l'Équipe consultative des événements spéciaux, les organisateurs et les deux établissements d'enseignement postsecondaire en vue de mettre en place de nouvelles mesures d'atténuation.

- Un plan de communication intégré, composé d'une campagne ciblant les comportements pour la population étudiante, des messages percutants sur les mesures de contrôle du Service de police d'Ottawa et des Services des règlements municipaux, et des campagnes de porte-à-porte pour la population étudiante ainsi que les résidents du secteur.
- Le Service de police d'Ottawa a mis sur pied un centre de coordination interorganismes visant à coordonner les activités de surveillance pendant la fin de semaine.
- Une stratégie de diversion consistant pour le personnel et les bénévoles de l'événement à intervenir auprès des étudiants qui se rassemblaient dans les rues et à les rediriger vers d'autres activités autorisées.
- Élargissement de l'accès à la formation « Fêter plus sûrement » pour le personnel et les bénévoles de l'événement, et renforcement des communications pour les populations étudiantes.
- Exercice de simulation interorganismes.
- Séances d'information publiques (Comité mixte université-communauté)
- Notifications aux ZAC.
- Code de conduite pour les détenteurs de billets du match Panda.
- Une fête d'avant-match et une fête d'après-match

En outre, l'Équipe consultative des événements spéciaux a réuni un groupe de travail chargé de la coordination et de l'exécution des mesures d'atténuation décrites ci-dessus. Ce modèle ressemble beaucoup au cadre de planification en place pour les événements de grande envergure tenus dans la ville, comme la fête du Canada.

Quelles amendes ont été imposées en vertu des règlements en réponse à l'incident qui a suivi le match Panda? Combien d'amendes ont été imposées?

En 2021, pour les événements liés au match Panda, les Services des règlements municipaux ont déposé 5 accusations pour des infractions au *Règlement sur le bruit* dans le secteur de la Côte-de-Sable. Ils ont collaboré avec le Service de police d'Ottawa pour réaliser les enquêtes liées au match Panda.

En 2022, les Services des règlements municipaux ont déposé 20 accusations pour des déversements sur la chaussée, des contraventions au *Règlement sur le bruit* et l'acte

de vapoter et de fumer dans des lieux où c'était interdit. À cela s'ajoutent 109 contraventions de stationnement et le remorquage de 9 véhicules.

En 2022, les Services des règlements municipaux ont déposé 170 contraventions de stationnement et le remorque de 14 véhicules, ainsi que trois avis d'infraction provinciale en vertu du règlement sur le bruit de la Ville d'Ottawa (2017-255)

Quant au Service de police d'Ottawa, il a déposé des accusations contre 8 personnes, pour un total de 16 chefs d'accusation en 2021 : 2 pour méfait d'une valeur de plus de 5 000 \$, 2 pour attroupement illégal, 6 pour participation à une émeute, et 6 pour méfait rendant un bien inopérant. Il a également déposé 3 accusations en vertu du *Code de la route* et 1 pour infraction à la *Loi sur l'entrée sans autorisation*.

Le Service de police d'Ottawa a diffusé de l'information sur ses activités à la suite du match Panda de 2022 sur son [site Web](#). Il a déclaré que 7 personnes avaient été arrêtées pour diverses infractions, notamment ivresse publique et méfait. Il a délivré 102 avis d'infraction provinciale pour possession d'alcool dans un contenant ouvert et 2 contraventions pour pots d'échappement bruyants.

Le Service de police d'Ottawa a diffusé de l'information sur ses activités à la suite du match Panda de 2023 sur son [site Web](#). Aucun incident significatif n'est à signaler et, au total, deux personnes ont été arrêtées pour ivresse publique.

De quels outils la Ville dispose-t-elle pour veiller à ce que tous les secteurs à risque du match Panda soient évités et pour assurer une intervention appropriée (y compris les outils de la Ville concernant les événements spéciaux)?

Les événements extérieurs d'envergure sont régis par le [Règlement municipal sur les événements spéciaux se tenant sur une propriété publique ou privée \(Règlement n° 2013-232\)](#). Le demandeur doit présenter à l'Équipe consultative des événements spéciaux un plan de mesures d'urgence, des plans d'implantation, des plans de transport et d'autres engagements à l'égard d'initiatives de sécurité publique, comme la formation « Fêter plus sûrement ».

Ces plans sont examinés par le Bureau central des activités, l'Équipe consultative des événements spéciaux et les intervenants concernés, notamment la Commission des alcools et des jeux de l'Ontario. La Ville d'Ottawa délivre le permis d'événement spécial seulement lorsque le demandeur a satisfait aux exigences de l'Équipe. Pour la fin de semaine du match Panda, la Ville n'a délivré des permis que pour les événements organisés à Place TD et à l'aréna de Côte-de-Sable. Les attroupements illégaux ne sont tolérés par aucune des entités participant à l'organisation du match Panda. Celles-ci

continuent de travailler avec les partenaires de la Ville d'Ottawa en vue de tirer avantage des divers outils mis à leur disposition, conformément au but commun, la réduction des risques.

Les exigences de l'Équipe consultative des événements spéciaux ont donné lieu aux mesures d'atténuation conjointes ci-dessous, qui étaient en place pour le match Panda de 2022 et 2023.

- Échange d'information et conception de pratiques exemplaires avec d'autres universités et municipalités aux prises avec des activités non autorisées de type « retrouvailles ».
- Plan et procédures d'urgence en place pour parer un certain nombre de dangers sur les sites.
- Conception et approbation d'une matrice de responsabilisation RACI (Responsable, Agent comptable, Consulté, Informé) et tenue de réunions de coordination hebdomadaires jusqu'à la tenue des activités.
- Stratégie globale et améliorée de gestion des risques, axée sur la prévention ainsi que la diversion après l'activité sportive, les communications, la dissuasion et le contrôle.
- Le Service de police d'Ottawa a mis en place un réseau d'information situationnelle par l'entremise de la Table de commandement intégrée pour les événements.
- La Ville a créé le Groupe de travail sur les communications, composé de représentants du partenariat, de la Ville et du Service de police d'Ottawa, qui a coordonné le plan de communications intégrées.
- Organisation d'une fête d'avant-match dans le parc de stationnement à l'aréna de Côte-de-Sable en 2022, et sur le campus de l'Université d'Ottawa en 2023, une stratégie de réduction des risques destinée à déplacer les fêtes de rue non autorisées qui ont lieu dans le secteur de la Côte-de-Sable.
- Organisation d'une fête d'après-match sur le campus de l'Université d'Ottawa en 2023, qui est une stratégie de réduction des risques visant à déplacer les fêtes de rue non sanctionnées dans la communauté de la Côte-de-Sable.
- Plan de communications, porte-à-porte et messages ciblés concernant la conduite et le comportement de la population étudiante, les implications légales et des messages sur le thème « Fêter plus sûrement ».
- Exercices simulés avec les services d'urgence et des représentants de la sécurité de l'Ottawa Sports and Entertainment Group (OSEG), l'Université d'Ottawa et l'Université Carleton.

- Activation du Centre de commandement des services de la police d'Ottawa, avec représentation interorganismes.
- Activation du centre de commandement pour l'événement, avec représentation interorganismes.
- Services de sécurité et de secourisme assurés par un tiers sur tous les sites de l'événement.
- Amendes accrues en cas d'infraction aux règlements municipaux dans toute la ville.
- Déploiement important des services de police, dont des unités spécialisées et des équipes tactiques, sur les lieux du match ainsi que dans le Vieil Ottawa-Sud et la Côte-de-Sable.
- Déploiement de ressources paramédicales sur les lieux du match et dans la Côte-de-Sable.
- Déploiement de pompiers dans la Côte-de-Sable.
- Déploiement d'autres représentants des Services des règlements municipaux
- Coordination avec l'équipe du projet de réfection du pont de la rue Bank pour assurer la sécurité des piétons et sécuriser les matériaux de construction à l'entrée et à la sortie.
- Transport en commun gratuit pour les détenteurs de billets du match Panda et service de navette gratuit pour la population étudiante de l'Université d'Ottawa entre le site de la fête d'avant-match et les lieux du match.
- Restriction de stationnement aux abords de Place TD et de la Côte-de-Sable pour réduire les conséquences sur le quartier et faciliter l'accès aux véhicules d'urgence.
- Plan de gestion de l'alcool mis en place pour les deux activités. Place TD applique une politique de tolérance zéro, assortie de ventes d'alcool réduites.
- Modification du système automatisé 3-1-1 visant à simplifier l'entrée des demandes de services des résidents.
- Évaluation des risques effectuée par le Bureau de gestion des mesures d'urgence, se traduisant par des opérations de surveillance et une amélioration de l'état de préparation dans toute la ville.

En plus de la liste personnalisée des exigences et des mesures d'atténuation mises en place pour le match Panda, le Bureau central des activités s'emploie à sensibiliser l'industrie aux principes de la planification et de la sécurité des événements en mettant à sa disposition les outils nécessaires. Il y a notamment le Guide des événements, qui porte sur les activités de toutes les envergures; ce guide comprend une section sur la gestion des foules et décrit les pratiques

exemplaires qui servent à identifier les risques et à gérer les foules en toute sécurité. De plus, les organisateurs ont accès à un outil de conception de plans de mesures d'urgence et peuvent obtenir l'expertise de l'Équipe consultative des événements spéciaux pour concevoir leurs plans.

Council Inquiries

Demande de renseignements du Conseil:

Response to be listed on the Emergency Preparedness and Protective Services Committee Agenda of October 19, 2023 and the Council Agenda of October 25, 2023

La réponse devrait être inscrite à l'ordre du jour de la réunion du Comité des services de protection et de préparation aux situations d'urgence prévue le 19 octobre 2023 et à l'ordre du jour de la réunion du Conseil prévue le 25 octobre 2023.